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هفته جاری در حالی به شکل چشمگیری 
بر شــمار خبرهــای مربوط به مســمومیت 
دانش آموزان در مدارس دخترانه افزوده شــده 
که یکی از اعضــای کمیته حقیقت یاب )درباره 
این موضوع( در مجلس تلویحا اشــاره کرده که 
اساسا جدیتی برای یافتن عاملان این حوادث 
وجود ندارد؛ رخدادهایی کــه در حدود چهار 
ماه اخیر صدها یا احتمالا چند هزار دانش آموز 
را در کشــور درگیــر و مضطرب کرده اســت. 
محمد حسن آصفری، نماینده مجلس، دیروز در 
گفت وگویی با ایسنا با اشاره به جلسه بی نتیجه 
هفته گذشته کمیته حقیقت یاب بررسی علل 
مســمومیت دانش آموزان در مجلس گفت که 
»دستگاه های امنیتی نتوانسته اند سرنخ های 
اصلی مسمومیت ها را به دست آورند« و همچنین 
»وزارت بهداشــت هم به صــورت دقیق نوع 
مسمومیت را معلوم نکرده است«. این نماینده 
مجلس »دامن زدن« برخی دانش آموزان به این 
مساله را محتمل دانست، اما درعین حال تاکید 
کرد: »این که فقط بگوییم عامل مســمومیت 
بادکنک های اسباب بازی بودار بوده قابل قبول 

هیات نیست«.
در این میان مروری بــر اخبار و گزارش های 
رسمی و غیررسمی نشــان می دهد تنها در دو 
روز گذشته چندین مدرسه دخترانه در تهران، 
ســنندج، کرج، ارومیه، اردبیل، خوزستان و ... 
هدف حملات موسوم به شیمیایی قرار گرفته اند 
و حتی شدت این حملات روز یکشنبه در مدارس 
شهر سقز در استان کردســتان به ترتیبی بوده 
که مردم این شــهر در اعتراض به بی تفاوتی در 
پیگیری و دستگیری مجرمان واقعی، دست به 

اعتراض زدند.
بسیاری از دانش آموزان و اولیای آنها و سایر 
شهروندان این سوال را طرح می کنند که چرا راز 
ماجرای مسمومیت های زنجیره ای در مدارس 
دخترانه پس از گذشت حدود چهار ماه از پرده 
برون نمی افتد و مسئولان انتظامی و امنیتی که 
هر روز خط و نشــان های پررنگی برای برخورد 
با بی حجابی برای مردم می کشند، چرا در این 

خصوص ســخنی مشــترک و واضح مبنی بر 
پیگیری و بررسی ماجرا نمی گویند و با سکوت 
یا ارائه گزارش های مبهم خانواده ها را نگران تر 

می کنند؟
در همیــن باره دیــروز عضو کمیســیون 
آموزش مجلس با اشــاره به دستگیری حدود 
100 نفــر درخصوص این مســمومیت ها در 
سخنانی پرتناقض مسمومیت های گسترده در 
مدارس کشور را ســاخته و پرداخته توهمات و 

شیطنت های دانش آموزان ارزیابی کرد.
مهرداد ویس کرمــی، در گفت و گو با رویداد 
24 اســاس مســمومیت ها را زیر ســوال برد 
وگفت: »اصلا مســمومیتی در کار نبوده است، 
برخــی دانش آموزان به دلیل استنشــاق بوی 
نفت فقط حالشــان به  هم خورده است، اینکه 
مسمومیت نیست! حالت تهوع به لحاظ علمی 

هم مسمومیت نیست«.

مسمومیت هایی که 
سراسر کشور را درگیر کرد

هر چند از نخســتین خبرهــا در خصوص 
مســمومیت دختــران دانش آمــوز در قــم، 
حدود چهار ماه می گــذرد، امــا در این مدت 
هنوز توضیحات رســمی و قانع کننــده ای از 
سوی مسئولان امر ارائه نشــده است. بعد از قم 
گزارش هایی از مسمومیت دختران دانش آموز 
در بروجرد، تهران، کرمانشاه و اردبیل هم منتشر 
شد و سپس از در سراسر کشور، خبرهای پراکنده 
و مشابهی منتشر شد. نمایندگان مجلس درباره 
تعداد دانش آموزان مســموم شــده آمارهای 
مختلفی ارائه داده اند که از ۸00 تا 2 هراز نفر را 
شامل می شود. عددی که امسال هم بر آن افزوده 
شده و به نظر می رســد همچنان هم این روند 

افزایشی ادامه خواهد داشت.
بر اســاس گزارش های منتشــر شــده در 
رسانه های رســمی تا دهم اســفند ماه سال 

گذشته دست کم ۵۷ مدرسه دچار مسمومیت 
شــده اند که ۳0 مدرســه در قم، ۹ مدرسه در 
اردبیل، ۸ مدرسه در تهران، ۵ مدرسه لرستان 
و استان های خراســان رضوی، چهارمحال و 
بختیاری، کرمانشاه، مازندران، سمنان هر کدام 

با یک مدرسه دچار مشکل شده اند.
هر چند مقامات رســمی، حتی مسئولان 
آموزش و پرورش در ابتدا وقوع چنین رخدادی 
را انکار کردند و سپس آن را به اضطراب روحی 
دختران نسبت دادند، اما گسترش قابل توجه 
این حوادث سبب شد تا خیلی زود این دیدگاه 

خوشبینانه منتفی شود. 
عدم شفاف سازی در این خصوص نیز زمینه 
شایعه ســازی را فراهم آورده اســت. برخورد 
با منتشــرکنندگان خبر مســمومیت ها، زد 
و خــورد نیروهای لباس شــخصی بــا اولیای 
معترض دختران مســموم شــده، دستگیری 
یک روزنامه نگار و صدور حکم تعلیق از تحصیل 
برای حداقل 1۶ نفر از دانشــجویان معترض به 
مسمومیت گسترده مدارس! از ادعاهایی است 

که منابع گوناگون آن را منتشر کرده اند.

اولویت مبارزه با بی حجابی است 
یا عوامل مسمومیت دانش آموزان؟

اما این روزها با اوج گیــری موضوع مبارزه با 
بی حجابی؛ رویکری که پــس از چهار ماه هنوز 
به شناسایی و دســتگیری عاملان مسمومیت 
دانش آموزان منجر نشده؛ واکنش های بسیاری 
در میان فعالان عرصه های اجتماعی به همراه 
داشته است. بسیاری می گویند که در بحبوحه 
مســمومیت ها، نیروهای انتظامی در پی خط 
و نشــان کشــیدن برای زنان بدحجاب است. 
این نکته ای اســت که حتی نماینــده چابهار 
نیز به آن اشــاره کرده و گفته اســت: »اگر بنا 
است از ظرفیت های نرم افزاری استفاده کنیم، 
اولویت حوزه های نظامی و انتظامی را در جهت 

مسائل بسیار مانند بزه کاری، دزدی، کیف قاپی 
و زورگیری و مســمومیت دختران دانش آموز 

بگذاریم نه مسائلی که اخیراً مطرح می شود«.
معین الدین سعیدی درباره استفاده از دوربین 
برای شناسایی افراد کم حجاب و بی حجاب در 
کشــور و اینکه آیا از این تجهیزات نمی توان در 
مواردی مشابه استفاده کرد، به ایلنا گفت: »این 
نحوه اولویت بندی موضوعات و نگاه به مسائل 
کشور به نظر من اساسا مشکل دارد، مشخصا در 
این خصوص که تاکید داشته اند از 2۶ فرودین 

این کار را انجام خواهند داد«.

 افزایش نسبت دادن مسمومیت ها 
به شیطنت دانش آموزان

اما در این میان به نظر می رســد در روزهای 
اخیر، روایاتی که بر شــیطنت دانش آموزان و 
بی پایه بودن مسمومیت ها تاکید دارد افزایش 
یافته و یکی از راه های مدیریت ماجرا از ســوی 

برخی از مسئولان شده است.
در حالی که پیشتر اشاره شد، دیروز مهرداد 
ویس کرمی، عضو کمیسیون آموزش مدعی شد 
که »اصلا مسمومیتی در کار نبوده است، برخی 
دانش آموزان به دلیل استنشاق بوی نفت فقط 
حالشان به هم خورده است، اینکه مسمومیت 

نیست!«.
دیروز معاون امنیتی وزارت کشور نیز اتفاقات 
اخیر در مدارس را ناشی از شیطنت دانش آموزان 

دانست.
سید مجید میراحمدی ضمن ادعای تسلط بر 
اوضاع، گفت که »در بیانیه های وزارت کشور در 
خصوص اتفاقات اخیر در برخی از مدارس تمامی 
مطالب توضیح داده شــده است و با شروع سال 
تحصیلی، در حال حاضر تمامی مدارس فعال و 
همه دانش آموزان مشغول به تحصیل هستند«.

وی افزود: »چند موردی که در ســال جدید 
پیش آمد که بســیار محدود بــود، تمارض و 

شــیطنت برخی از دانش آموزان برای تعطیلی 
کلاس ها و مدارس بوده اســت؛ البته اعلام شد 
که حتماً برخوردهای انضباطی جدی با این افراد 
صورت گیرد و در موارد دیگر نیز در صورت لزوم 

به دستگاه قضایی معرفی شوند«.
به گفته او یکی دو مورد نیز استفاده از گاز فلفل 
توســط دانش آموزان بوده است که شناسایی 

شدند و قطعاً با آن ها برخورد خواهد شد.
در این میان خبرگزاری مهر دو روز پیش در 
توضیح ویدیویی از حیاط یک مدرسه دخترانه، 
نوشــت: »لحظه پرتاب نارنجک عطرزا توسط 
یکی از دانش آموزان دختــر«. هر چند تصاویر 
مبهم است و گویا نیست، اما به نظر می رسد این 
ویدوئو به نوعی موید سخنان مسئولانی است 
که مسمومیت را به گردن دانش آموزان شیطان 

می اندازند.
در این میان بسیاری می گویند، توضیحات 
مسئولان کشــور نه تنها شهروندان بلکه حتی 
نمایندگان  همسو در مجلس را هم قانع نمی کند 
و پاسخگویی به اذهان عمومی نیازمند جدیت و 

اهتمام بیشتری است.

این روزها با اوج گیری موضوع 
مبارزه با بی حجابی؛ رویکری 

که پس از چهار ماه هنوز به 
شناسایی و دستگیری عاملان 
مسمومیت دانش آموزان منجر 

نشده؛ واکنش های بسیاری 
در میان فعالان عرصه های 

اجتماعی به همراه داشته است. 
بسیاری می گویند که در بحبوحه 

مسمومیت ها، نیروهای انتظامی در 
پی خط و نشان کشیدن برای زنان 

بدحجاب است

محمد حسن آصفری، نماینده 
مجلس: دستگاه های امنیتی 
نتوانسته اند سرنخ های اصلی 

مسمومیت ها را به دست آورند 
و وزارت بهداشت هم به صورت 
دقیق نوع مسمومیت را معلوم 
نکرده است. دامن زدن برخی 

 دانش آموزان به این مساله 
محتمل است، اما این که فقط 

بگوییم عامل مسمومیت 
بادکنک های  ازی بودار بوده قابل 

قبول هیات حقیقت یاب نیست

 شماره   شماره  13231323 /       سه شنبه   /       سه شنبه  2222  فروردین     فروردین   14021402  /       /     2020  رمضان    رمضان  14441444  /    /  1111   آوریل      آوریل   20232023

 قاسم پور با  اشاره به تصویب کلیات لایحه 
خشونت علیه زنان؛

قانون بحث خروج زنان از کشور را 
تسهیل کرده است

رئیس فراکســیون زنان 
مجلس در خصوص تغییرانی 
که در خصوص نحوه خروج 
زنــان از کشــور در لایحه 
خشــونت علیه زنان ایجاد 
شده توضیح داد: قانون بحث خروج زنان از کشور را 
تسهیل کرده است. سابق بر این از طریق دادستانی 
این امکان برای زنان وجود داشــت و در این قانون 
تسهیل شده است و دادگاه های خانواده جایگزین 
دادستانی برای این امر شده است. به گزارش ایسنا، 
فاطمه قاسم پور افزود: در مواردی که خروج از کشور 
آنها ضروری تلقی شود با خروج از کشور آنها قاعدتا 
موافقت می شــود. تبصره ای هم این ماده دارد که 
طبق آن مــوارد ضروری را باید طــی آیین نامه ای 
معاونت زنان و خانواده و وزارت دادگستری در هیات 
دولت به تصویب برسانند تا مواردی که ضرورت دارد 
مشخص شود و براساس آن قاضی برای خروج زنان 

از کشور رای دهد.
    

ایران جزو  ۱۹ کشور 
خشک و بیابانی در سال ۲۰۴۰

فرمانده یگان حفاظت سازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور گفت: ایران تا سال 2040 بر اساس 
ارزیابی های جهانی جزو 1۹ کشور خشک و بیابانی 
جهان می شود که پیشــگیری از تحقق آن شدنی 
است.  به گزارش ایرنا، ســرهنگ رضا اکبری افزود: 
جنگل های زاگرس 40 درصد آب کشــور را تامین 

می کنند که این مهمترین کارکرد جنگل ها  است.
    

تربیت سگ های موادیاب در ایران
معاون مقابله با عرضه و 
امور بین الملل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر گفت: به دلیل 
تحریم ها، مربیان سگ های 
موادیــاب نمی توانند برای 
آموزش مربیان داخلی، به ایران بیایند. به گزارش 
ایسنا، سردار مســعود زاهدیان افزود: پلیس بحث 
تکثیر سگ های موادیاب را دنبال می کند و مربیان 
ما منحصر به فرد هستند. به گفته او در تربیت این 

حیوانات پیشرفت داشته ایم.
    

تغییر کرایه تاکسی
پس از نظر فرمانداری

مدیرعامــل ســازمان مدیریت و نظــارت بر 
تاکسیرانی شــهر تهران: اعمال نرخ جدید کرایه 
تاکســی پس از تأیید فرمانداری تهــران صورت 
می گیرد. به گزارش ایســنا، مهــدی وحدت کار 
خاطرنشان کرد: قطعاً رانندگان تاکسی می دانند که 
باید پس از تأیید نرخ کرایه در فرمانداری و ابلاغ آن، 
کرایه را بر اساس نرخ جدید دریافت کنند؛ لذا تعداد 
موارد تخلف در این زمینه محدود بود و برخورد لازم 

صورت گرفت.
    

مدت سربازی کم نمی شود
مقام ستاد کل نیروهای 
مســلح گفت: ابلاغ کاهش 
مدت خدمت سربازی صحت 
ندارد. به گزارش فارس، امیر 
دریادار دوم غلامرضا رحیمی 
پور در خصوص آخرین تغییرات حوزه ســربازی با 
اعلام اینکه در حال حاضر هیچ تغییری در مدت زمان 
خدمت سربازی لحاظ نشده است اظهار داشت:» 
ابلاغ کاهش مدت خدمت سربازی صحت ندارد«. 
وی تصریح کرد: ستاد کل نیروهای مسلح طرح های 
مختلفی را برای بهبود ســربازی در دست بررسی 

دارد و هر کدام به نتیجه برسد رسماً اعلام می کنیم.
    

بدمصرف های تهرانی کم شدند
معاون امور مشــترکان آبفای تهــران گفت: 
از اول تیرماه ســال گذشــته برخورد با مشترکان 
پرمصرف تهرانی آغاز شد، از آن زمان تا کنون با اعمال 
محدودیت های صورت گرفتــه ۳۵ درصد از تعداد 
مشترکان پرمصرف تهرانی کاهش یافت. به گزارش 
ایسنا، سیدرسول باقری با تاکید بر اینکه اجرای این 
طرح تا زمان تغییر رفتار مشترکان بدمصرف ادامه 
خواهد داشت، گفت: سال گذشته افزون بر 1۷هزار 
اشتراک غیرمجاز در استان تهران شناسایی شد که 
از این تعداد ۷000 انشعاب تبدیل به مجاز، ۹ هزار 
انشعاب قطع و یک هزار انشــعاب نیز اصلاح شده 
است با شناسایی و برخورد با این دسته از مشترکان 
غیرمجــاز، از هدررفــت 4000 مترمکعب آب در 

شبانه روز جلوگیری شده است.

از گوشه و کنار 

مدیرکل اداره منابع طبیعی استان تهران گفت: با توجه به اینکه استان تهران 
نســبت به بلندمدت حدود 20 تا 2۵ میلیمتر کاهش بارندگی دارد، آبخوان ها 
همچنان وضعیت مطلوبی ندارند و امیدواریم بارندگی هایی که تا پایان سال آبی 

رخ خواهد داد وضعیت را به طور نسبی بهتر کند. 
به گزارش ایسنا، رضا بیانی، با تاکید براینکه با وجود بارندگی های رخ داده 
وضعیت آبخوان ها و آب های زیر زمینی مطلوب نیســت، اظهار کرد: نمی توان 
تمام مناطق را در یک ســطح مورد قیاس قرار داد چرا که برخی مناطق تهران 
بیایانی و خشک هســتند و برخی مناطق دیگر به میزان قابل توجهی بارندگی 

دریافت می کنند.
وی افزود: برای بررسی بارندگی ها باید شرایط موجود در تمام شهرستان های 
تهران را در نظر بگیریم و بررسی کنیم که کدام نواحی رویشی بارندگی داشتند 
و کدام نواحی همچنان در شرایط کم بارشی و خشکسالی به سر می برند چرا که 
برخی مناطق استان تهران مناطقی همانند بیابان، خشک است و بعضی مناطق 
همچون شمیرانات سالانه ۳00 میلیمتر بارندگی دریافت می کند بنابراین ما 

نمی توانیم ملارد و شمیرانات را در یک سطح قرار دهیم و مقایسه کنیم.
مدیرکل اداره منابع طبیعی اســتان تهران درباره میزان بارندگی های این 
استان گفت: میزان بارندگی های استان تهران از ابتدای سال آبی جاری تا شنبه 
)1۹ فروردین ماه( حدود 124 میلیمتر بود که در مقایسه با بارندگی های 200.2 
میلیمتری بلند مدت حدود ۷۵.4 میلیمتر معادل با ۳۷.۶ درصد کاهش داشته 
است این در حالیست که بارش های سال آبی جاری نسبت به بارش های 12۹.۷ 

 میلیمتری سال گذشــته نیز حدود 4.۹ میلیمتر معادل با ۳.۸ درصد کاهش 
یافته است.

وی با اشاره به تداوم بارندگی ها تا اوایل اردیبهشت تاکید کرد: درواقع استان 
تهران حدود 1۵0 میلیون مترمکعب نسبت به سال گذشته کمبود بارش دارد.

بیانی درباره کنترل سیلاب ها و ذخیره آن ها در سفره های زیرزمینی اظهار 
کرد: یکی از مسائل بســیار مهم در مناطق دارای بارندگی، پخش سیلاب برای 
نفوذ بارندگی ها در زمین است تا موجب تغذیه آبخوان ها و سفره های زیرزمینی 
شوند. مطالعات مورد نیاز برای اجرای این پروژه از سال گذشته آغاز شده است 

و امیدواریم که به نتایج مثبتی برســد و بارندگی ها به خوبی ذخیره شوند. وی 
درباره چگونگی انجام پروژه پخش سیلاب گفت: برخی اراضی موجود در نزدیکی 
آبخوان ها هستند که عملیات بیومکانیکی و جزئی در آن ها صورت می گیرد و 
نمی گذارند سیلاب ها از دســت روند و با ایجاد بندهای بسیار کوچک و کوتاه، 
سیلاب را در سطح نزدیک به آبخوان ها پخش می کنند تا جریان حرکت سیلاب  
به سمت رودخانه ها کند شود و این آب ها در سفره های زیرزمینی و آبخوان ها 

ذخیره شوند.
مدیرکل اداره منابع طبیعی اســتان تهران ادامه داد: اراضی مستعد پخش 
ســیلاب در ایران حدود 14 میلیون هکتار اســت که مطالعه نقاط بسیاری در 
گذشته انجام شــده بود و حالا باید ببینیم که این پروژه در تهران به چه صورت 
پیش می رود. با توجه به آنچه که در طبیعت رخ می دهد تکنیک ها باید متفاوت 
باشد. در تمام نقاط شرایط را نمی توان با بند زدن کنترل کرد اما چنین شیوه ای 
در نقاطی همچون سیلاب های شهر ری و ملارد قابلیت انجام دارد چرا که در این 
نقاط بارش های زمانی یعنی باشدت بالا در مدت زمان کوتاه رخ می دهد و این 

شیوه برای این مناطق مناسب است.
وی همچنین درباره موضوع نهالکاری و ســهم استان تهران از یک میلیارد 
اصله نهالی که باید طی چهارسال در کشــور کاشته شود، گفت: از حدود 2۵0 
میلیون اصله نهالی که سالانه باید در سطح کشور کاشته شود، سهم تهران سالانه 
دو میلیون نهال است بنابراین طی چهار سال هشت میلیون نهال در تهران باید 
کاشته شود. در راستای این نهالکاری نیز نهالستان دماوند فعال شده است و ما 

سعی می کنیم که دو میلیون نهال را سالانه در آن تولید کنیم.
بیانی در پایان در پاسخ به پرسش ایسنا که آیا تهران سطحی مناسب برای 
کاشت دو میلیون اصله نهال به صورت سالانه دارد یا خیر؟ تصریح کرد: در استان 
تهران حدود 1۵00 هکتار اراضی برای کاشت نهال فراهم شده که این مناطق 

به صورت کامل شناسایی شده اند.

باوجود بارندگی های اخیر اعلام شد

وضعیت نامطلوب آبخوان های تهران

گزارش

آلارم مجهول »مسمومیت« همچنان در مدارس دخترانه شنیده می شود؛

سرنخ های اصلی مکتوم  و دانش آموزان در معرض اتهام شیطنت
سعیده علیپور


